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Farní sbor Českobratrské církve evangelické v Hradci Králové  
Nezvalova 529/1, 500 03 Hradec Králové, tel. 604369498, hradec-kralove@evangnet.cz  
http://hradec-kralove.evangnet.cz, IČ 48144291, č. ú. 161617335/0300 
 
 

VÝROČNÍ ZPRÁVA ZA ROK 2023 (návrh) 
 

Sbor v Hradci Králové vznikl 14. 6. 1920 spojením kazatelské stanice církve helvetského vyznání (h. v.) a filiálního sboru 
augšpurského vyznání (a. v.). Jejich mateřské sbory byly založeny v roce 1784 v Černilově. Chrám h. v. a fara (u soudu) byly 
postaveny v roce 1912, Husův dům a. v. (na Kavčím Plácku) v roce 1913. Sbor sdružuje členy Českobratrské církve evangelické 
v Hradci Králové a blízkém okolí. V současnosti jsou ve sboru zastoupeny všechny generace. Kromě nedělních bohoslužeb se 
v týdnu konají pravidelná setkání pro dospělé i pro děti. Sbor usiluje být otevřeným společenstvím, kde se lidé mohou vzájemně 
podpořit v náročných životních situacích, mohou sdílet svou radost a svůj zájem o křesťansko-biblicko-protestantský výklad 
současného života. 
 

 

Matriční údaje 

K 31. 12. 2023 má sbor 440 členů. Přistoupili: Eva 
Schusterová, Eva Bělohlávková a Štěpán Bischof. 
Pokřtění: - . Zemřelí: Pavla Čižinská, Josef Holeček, 

Bohumila Trummová, Dita Koubová a Miluše Lorencová. Církevní pohřby 4. Církevní sňatek uzavřely 4 páry. Úbytek 
revizí kartotéky: 3.  
 

Bohoslužby  

V kostele se konaly 56x, průměrná účast 48 (meziročně +3). Každé bohoslužby byly 
přenášeny přes internetový kanál Youtube. Lidí, kteří se s námi účastní bohoslužeb 
v čase přímého přenosu, je průměrně 12, max. 23. Následně si bohoslužby pustí dalších 
56 až 118 lidí, z nichž ovšem 55 % není z HK. Průměrná doba sledování přenosu je 13 
minut, což zhruba odpovídá délce kázání. Stále platí, že tuto službu streamování 
bohoslužeb z kostela provozujeme pro naše členy a přátele, kteří se nemohou fyzicky 
(dlouhodobě či aktuálně) účastnit bohoslužeb. Záznamy přibližně po měsíci mažeme. 

Svátost večeře Páně byla 7x při ranních svátečních bohoslužbách a 9x při nešporních 
bohoslužbách (proměnlivé večerní společenství prům. 7 lidí). 

Hudební doprovod bohoslužeb zajišťovali dobrovolnicky nadále Vojtěch Esterle a Katka 
Krylová, které ochotně doplňovala v případě potřeby Irena Audrlická. S vděčností 
užíváme bohatství forem, které poskytuje evangelický zpěvník vydaný na sklonku roku 
2022 (zejména zpívané žalmové antifony či Kyrie). Zpívaný či recitovaný žalm je již 3 

roky pevnou součástí vstupní části bohoslužeb a činí ji dynamičtější a někdy i meditativnější. 

V roce 2022 se konaly tyto rodinné neděle: březnové s florbalem, dubnové s filmovým lego festivalem, červnové 
s chlebíčkovou soutěží, zářijové se záchranářským psem a listopadové s malováním na sklo.  

V lednu jsme se v našem kostele shromáždili při ekumenických bohoslužbách v rámci Aliančního týdne modliteb, při 
nichž posloužil kázáním pastor KS Jakub Limr. Jednu z povelikonočních nedělí jsme opět hostili návštěvu 
z evangelického sboru v Drážďanech, která doprovodila bohoslužby svým žesťovým orchestrem. Přivítali jsme též 
hosty z poděbradského sboru, kteří se u nás stavili na bohoslužby při svém výletu do HK. 
 

Staršovstvo 

V březnu se po třech letech konaly volby do části staršovstva. Po osmnácti letech svojí služby ve staršovstvu již 
nekandidoval emeritní kurátor Milan Souček. Stejně po mnoha letech ukončila svou presbyterskou službu ve sboru 
Milada Dítětová. Oběma patří velké díky za jejich nasazení ve službě! Jsme rádi, že je můžeme nadále potkávat 
v kostele i jinde. Nováčky ve staršovstvu se stali Martin Jeřábek a Monika Kvochová. 

Staršovstvo se sešlo 9x k jednání na faře – průměrné jednání trvá hodinu a 40 minut. V říjnu jsme byli na výjezdním 
zasedání od pátečního večera do sobotního poledne, tentokrát v Hotelu Rozkoš na břehu východočeského moře.  

V roce 2023 staršovstvo nově tvořili: Jiří Andrýs, Miloš Branda, Vojtěch Esterle – místokurátor, Martin Jeřábek – 
zapisovatel, Libuše Ježková – zapisovatel, Kateřina Krylová, Petr Kubát, Monika Kvochová, Jiří Pellar – kurátor, Ondřej 
Souček, Šimona Šimonová a Martin Zetek.  

věk do 25 let 26-45 let 46-65 let nad 65 let 

členů 75 109 115 141 
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Za posledních 8 let se staršovstvo proměnilo ze 77 %, což svědčí o poměrně slušné týmové dynamice a dění ve sboru. 
Být presbyterem není „trest na věky“, nýbrž výzva ke službě, v níž se dynamické společenství dokáže vystřídat. 
 

Katechetická shromáždění 

Děti na náboženství se setkávaly: 38x s účastí 9, 1x spolu s rodiči (15) a bylo též přespávání na faře s účastí 10. 

Náboženství v Základní škole speciální Diakonie ČCE (sídlící v budově podnikatelského centra v HK) se konalo pod 
vedením farářky Kristýny Kupfové 32x s účastí 15. 

Konfirmandé postoupili do druhého ročníku své přípravy a stabilně se jich scházelo 6. Tvoří přátelskou skupinu 
ohleduplných mladých lidí, kteří se velmi aktivně podílí na debatách a nemívají absence. Konfirmační slavnost 
plánujeme na polovinu září 2024.  

Mládež se setkávala průměrně ve 3 a to 1x měsíčně. Jednou u nás byla přespávací seniorátní mládež s účastí 15. Mladí 
mají spoustu aktivit a setkávání ve sboru prohrává ve velké konkurenci povinností a koníčků. Přemýšlíme, jak udělat 
něco jinak, aby se nás (třeba méněkrát) sešlo víc? Někde organizují víkendovky, které fungují lépe než pravidelné 
setkání v týdnu. 

Nedělní škola se od začátku roku konala 42x s průměrnou účastí 5. Jednou se setkalo 5 učitelů k pracovnímu sejití. 
Anička Esterlová a Kristýna Kupfová se opět ujaly přípravy vánoční dětské hry a s vypětím sil nastudovaly s dětmi              
a mládeží (16 dětí) představení inspirované novelou Ludvíka Aškenazyho Malá vánoční povídka, které bylo v rámci 
bohoslužeb na 4. adventní neděli sehráno v kostele.  

Každý rok připravuje farář Tomáš Vítek program pro školku Sión (výjimečně pro jinou školní třídu) při předvelikonoční 
a předvánoční exkurzi dětí ve sboru. 

10x proběhlo setkání přípravy ke křtu. 15x probíhala příprava na manželství.  

Otevřený večerní rozhovor na faře jsme stihli 10x – vždy první středu v měsíci, průměrná účast 10. Témata rozhovorů 
byla: o moudrosti, o čistotě a špinavosti politiky, o stárnutí, o smrti a vzkříšení, o odpuštění, o misii, o obětování se,      
o nadbytku a nedostatku, o náhodě a o tom, kde dobíjíme energii. 

Biblické hodiny online pokračovaly ve stabilní skupině (9), kterou občas někdo navštíví nově. Postupovali jsme 
v podrobném studiu knihy Exodus. V červnu jsme se v Boharyni setkali v počtu 10 na výjezdní biblické hodině.  

Babinec se scházel pravidelně s průměrnou účastí 6. Snídaně pro chlapy je akcí, při níž se setkávalo každý první pátek 
v měsíci ráno od 7:30 do 8:30 do 5 lidí.  
 

Pastorace, křesťanská služba a Diakonie 

Farář, farářka a ostatní členové sboru pravidelně navštěvují nemocné členy sboru – některé pravidelně, jiné výjimečně 
nebo na pozvání. Farář či farářka zacházejí na objednání na pastorační návštěvy do nemocnice a do Domova u Biřičky 
– tam začal působit stálý katolický kaplan, takže nám prostředkuje informace o evangelících, o nichž bychom se sami 
nedozvěděli. Všechny jubilanty nad 70 let z řad našich členů oslovujeme každoročně novým originálním listovním 
přáním, na které naši členové přejně reagují.  

Nadále žije spolupráce sboru s Diakonií ČCE na půdě Speciální školy – pobočky v Hradci Králové, kde je farářka Kristýna 
Kupfová mimo svoji katechetickou činnost pastoračně k dispozici pedagogickému personálu školy.  

Farářova rodina poskytovala ještě do května přízemí bytu k bydlení části rodiny z Ukrajiny. Máme radost, že se plně 
zapojili do života v HK, našli práci, školy a pronajali si vlastní bydlení. 
 

Ostatní sborové, společenské, kulturní či sportovní akce ve zkratce 

Noc kostelů navštívilo 310 lidí – koncert Leggiero quartet a šifrovací hra v okolí kostela. Farářka opět připravila 
velikonoční křížovou cestu pro malé i velké. Promítali jsme 8x „klubový“ film. 2x byla úklidová brigáda. Mikrobusový 
květnový zájezd do Litoměřic (18). Jedno sobotní dopoledne teologické vzdělávání pro výpomocné kazatele 
v seniorátu. V červnu jsme zpřístupnili Husův dům Na Kavčím Plácku pro návštěvníky Evropského dne architektury, 
který byl v HK věnován stavbám našeho Václava Rejchla. „Stužobraní“ na faře s ekologicky orientovanými 
přednáškami. Adventní zpívání na schodech a koncerty v kostele. Koncertů bylo spolu s adventním programem 15. 
Před Vánocemi „polévka a koledy“ na faře. Tradiční mezigenerační sborový pobyt v Janských Lázních, v penzionu Sola 
fide (25). V létě úspěšně proběhl dětský tábor v Pusté Rybné (13 dětí a 4 dospělých). Na začátku června jsme již popáté 
absolvovali na Orlici jednodenní vodu, které se účastnilo více jak 40 lidí, a následný piknik u Valců, kteří tuto pěknou 
akci pro sbor organizují; pár lodí vyrazilo v srpnu na několikadenní Otavu. 
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Správa majetku a stavební akce 

Nájemné ve všech objektech je postupně valorizováno. Husův Dům na Kavčím plácku – probíhala pouze běžná údržba 
malého rozsahu. Dům ve Švehlově ulici – velká akce (oknaři, zámečníci, zedníci, kameníci) realizace výměny výloh           
a dveří na ulici v celé šíři domu. Fara – dobrovolnicky realizována stavba nového pískoviště pro děti. Dobrovolnicky 
vysázeny túje u plotu. O udržování zahrady kolem fary a kostela se podělili z větší části zaškolení lidé bez domova, 
průběžnou údržbu menšího rozsahu provádí na faře dobrovolnicky J. Valc nebo J. Andrýs. Plán revizí technických 
zařízení a rozvodů v objektech sleduje M. Zetek. Díky všem. 
 

Hospodaření 2023 / návrh rozpočtu 2024 
Náklady  skut. 2023  rozp. 24 

Spotřební a kancel. materiál  85 416  135 000 

Spotřeba energie  252 763  250 000 

Běžná údržba  626 165  500 000 

Prezentace kř.služ. 18 372 17 000 

Telekomunikace  8 172  8 200 

Spotřeba služeb  158 368  180 000 

Mzdy vč. pojištění  227 637  250 000 

Daně a poplatky  8 792  9 000 

Poskytnuté dary  45 000  50 000 

Repartice seniorát 16 021 16 575 

Repartice celocírkev 99 322 102 756 

Odvod do PF  561 538 578 263 

Odpisy 489 885  490 000 

Ostatní náklady  17 466 20 000 

Daň z příjmu  17 480   

Náklady celkem  2 632 397 2 606 794 

   

Výnosy  skut. 2023  rozp. 24 

Sborové sbírky  168 521  170 000 

Dary tuzemské  136 601  102 500 

Salár  491 546 500 000 

Příjmy z hospod. činno 1 617 404 1 600 000 

Ostatní příjmy  123 916  115 387 

Příspěvky a provoz dotace  128 100  118 907 

Výnosy celkem  2 666 088 2 606 794 

Hospodářský výsledek  33 691  

 

Zaměstnanci: Ivana Sršňová (DPP úklid S), Daniela Faltejsková (HPP 0,25 administrativní a ekonomická činnost S a KP), 
Jiří Radoň (DPP údržbář KP). Účetnictví vede placená samostatná účetní Marta Andrejsová. Úklid na KP zajišťuje firma 
Markéta Mihulková. Úlohu zodpovědné pokladní vykonává Daniela Faltejsková. Revizory majetku i hospodaření jsou 
Libuše Ježková a Martin Zetek.  

Na celocírkevní a seniorátní sbírky jsme vybrali 76.970 Kč (meziročně +39 tis.), na jiné humanitární sbírky 61.068 Kč 
(meziročně -4 tis.), na Jeronýmovu jednotu 16.700 Kč (meziročně +1 tis.). Průměrná kostelní nedělní sbírka činila 
3.000 Kč (meziročně +400). V roce 2023 zaplatilo salár 118 členů. Průměrný platící člen dal na církev v salárním 
příspěvku 347 Kč měsíčně (meziročně +58 Kč).  
 

Slovo kurátora 

Ze sborových statistik, které jsou sborovému shromáždění aktuálně předloženy, můžeme o našem sboru vyčíst 
jen základní věci. Také v roce 2023, nad jehož průběhem se zamýšlíme, byl standardně zajištěn program sboru          
i přes to, že bratr farář a sestra farářka zajišťovali také činnost dalších sborů, v Novém Bydžově a v Hořicích. Dobrá 
spolupráce Tomáše Vítka a Kristýny Kupfové při zajišťování sborového života a při přípravě jednotlivých 
shromáždění ve svátečních dnech i v týdnu byla v roce 2023 součástí života sboru a těšíme se, že bude ještě 
pokračovat, bohužel jen do konce září roku 2024, kdy nastupuje jako farářka v Plzni. 

Podle programu proběhla všechna pravidelná nedělní i mimořádná sváteční bohoslužebná shromáždění. Účast na 
bohoslužbách se po covidové pauze ustálila a je v průměru menší než 50 účastníků, přičemž ještě další skupinka 
lidí se na dálku pravidelně účastní prostřednictvím přenosu bohoslužeb. Večeře Páně byla vysluhována 
šestnáctkrát. V průběhu týdne se pravidelně konaly biblické hodiny, setkání dětí, konfirmandů, promítání filmů      
a rozhovory na faře. Důležitější než vyjmenování jednotlivých forem setkávání ale je, že tato setkání jsou pro členy 
sboru i případné hosty mimo jiné příležitostí ke svobodnému projevu názorů, prezentaci nesnází, s nimiž se 
potýkají, a ke konfrontaci životních priorit. 

Staršovstvo se sešlo na obvyklých jedenácti jednáních. K projednání byla vždy řada bodů, které se týkaly sborové 
práce, zajišťování ekonomiky a správy nemovitostí. Důležitá rozhodnutí staršovstva jsou uváděna v pravidelných 
měsíčních programech sborové práce. V říjnu se konalo dvoudenní jednání staršovstva, které mělo obecnější 
zaměření a týkalo se například liturgie a úlohy přímluvných modliteb, zvl. pravdivého vystižení skutečných potřeb 
současných lidí, našeho světa a křesťanů v něm. Tématem bylo také žehnání stejnopohlavním párům a rovněž 
plány restrukturalizace církve do dalších let, včetně případného dopadu do života sboru.              Jiří Pellar 
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Slovo farářky 

Setkávání dětí na faře probíhalo každý pátek. Průměrně přicházelo 9 dětí, po prázdninách se skupina (v plném 
počtu) ustálila na 10 dětech ve věku od 5 do 11 let. Jedná se o společenství deseti různých osobností, které se na 
sebe těší a také si dokážou lézt na nervy. To podstatné, co se při našich setkáních odehrávalo, nebyla „výuka” ve 
smyslu předávání informací. Mnohem víc času a energie jsme věnovali otázkám komunikace a schopnosti se 
domluvit. Biblické příběhy jsou při tom nově objevovaným zdrojem inspirace a děti s nimi zacházejí otevře-
ně, kreativně a „po svém”. Od září jsme na programu dětských setkání spolupracovali s Tomášem Vítkem. Díky 
tomu se k mému vedení přidalo trochu zdravého řádu. Za možnost o věcech diskutovat jsem velmi vděčná                    
a občasné střídání ve vedení vnímám, konkrétně pro tuto skupinu dětí, jako osvěžující a víc než dobré. Děkuji také 
Vojtovi Esterlemu za trvající ochotu s dětmi zpívat.  

Pro děti v Základní škole speciální Diakonie ČCE pokračovaly pravidelné biblické hodiny. Znovu bych chtěla 
vyzdvihnout návštěvu Mikuláše, čerta a anděla, která proběhla 6. 12. Pod maskami se skrývaly tváře Jiřího Pellara, 
Anny Marie Kubicové a Rebeky Šimonové. Díky jejich bezprostřední, živé a citlivé komunikaci s dětmi byla akce 
opět úspěšná a ve škole se prý už těší na příští rok.  

Dámy se na faře scházely 1x měsíčně (středeční „babinec”) k rozhovorům nad konkrétními tématy i k „oby-
čejnému” sdílení. Mám za to, že setkání se nesla v duchu otevřenosti, respektu a ochoty opravdu se navzájem 
slyšet, což nepovažuji za úplnou samozřejmost. Na babinec jsem se, stejně jako na další setkání ve sborové 
místnosti, prostě těšila a věřím, že jsem nebyla sama. Co se týče účasti, mimořádný zájem byl o dvě setkání, která 
svým programem „vybočovala z řady” – prvním byla dubnová návštěva kina a druhým říjnová přednáška a beseda 
se sestrou Marií Rybářovou o rogersovské psychoterapii. Tato zkušenost hezky souzní s představou, že do 
budoucna by se na organizaci „babince” střídavě podílelo víc lidí a program by byl pestřejší.      

Radost mi přinášely také večerní bohoslužby se sv. večeří Páně, které se konaly vždy první neděli v měsíci. 
Bohoslužby měly komorní ráz, na prstech obou rukou by se dal počet účastníků spočítat snad vždycky. Přicházeli 
jak ti, kdo se neúčastnili ranních bohoslužeb, tak ti, kdo ráno v kostele byli. Naznačuje to, že večerní bohoslužby 
těm ranním nikterak nekonkurují. Spíš umožňují strávit nedělní večer jinak než obvykle, v podvečerní atmosféře 
spočinout, znovu a třeba zase jinak slyšet slova Písma, být sám se sebou i s druhými chvíli v tichu… a když venku 
už je tma, sejít se u Kristova stolu (a pak ještě u stolu ve sborové místnosti). Vnímám tyto bohoslužby jako zvláštní 
možnost pokojného završení neděle a nadějného otevření pracovního týdne.               Kristýna Kupfová 
 

Slovo faráře 

Rok 2023 byl dalším, již pátým rokem v plné spolupráci faráře a farářky v našem sboru. Účastníci bohoslužeb – ti 
staří známí i ti nově příchozí – opakovaně kvitují rozmanitost, kterou přináší pravidelné střídání faráře a farářky na 
hradecké kazatelně. A nejen tam. Přidanou energii využívají též děti a konfirmandi. Někteří z vás si chválí častější 
kontakt. Doufám, že tzv. babinec najde motivaci setkávat se v budoucnu i bez organizačního dopingu farářky.  

Kancelář sboru funguje zejména díky Daniele Faltejskové, která se z velké části věnuje hospodaření sboru 
spočívajícímu ve správě nemovitostí. Velkou rezervu máme především v stále nezapočaté rekonstrukci vnitřku 
kostela. Několikrát dostaly přednost rozsahem menší, avšak též potřebné opravy. 

Osobně mě nejvíc naplňuje práce faráře v kostele při bohoslužbách a v široké škále dění, které bývá jejich 
dozvukem. „Na to ale nemusíš dělat faráře, že je ti dobře v kostele,“ trefně poznamenala moje kolegyně. Ano, má 
pravdu. Stačí být praktikujícím věřícím. Jenže to bych neměl ten luxus, že se mohu v pracovní době věnovat taky 
studiu Bible a povídat si s lidmi o duchovních věcech. Někdy to člověku tzv. leze na mozek, ale většinou to přináší 
pocit, že to má smysl. Mám naději, že tento pocit vzniká i ve vás a v lidech, kteří přicházejí zvenčí. 

Mám radost, když se věci mění podle potřeb těch, kteří se chtějí ve sboru setkávat. Staré podoby setkávání zanikají, 
nové vznikají. Lidé se proměňují i střídají. Tak tradiční útvar jako bohoslužby se též dost proměňuje tím, jaká životní 
a společenská témata nás trápí (nebo přitahují) a vůbec čím aktuálně žijeme, za co se chceme modlit a jaké písně 
zpíváme. 

Děkuji všem, kteří jste si v roce 2023 dokázali říct o to, co byste ve sboru chtěli s druhými dělat či prožívat. A na 
prvním místě můj obdiv celé řadě z vás, kteří myslíte na nemocné a osamocené – voláte jim, navštěvujete je, 
modlíte se za ně či jim konkrétně jinak pomáháte. Bohu díky, že se to děje!                                               Tomáš Vítek 


